
A Polgármester tájékoztatója az elmúlt időszakról. 

 

- 2012.10.20.: A Katolikus templomban megszervezett koncerten vettem részt. Sajnálattal 
tapasztaltam, hogy képviselő-társaim nem vették a fáradtságot és nem vettek részt a 
diákönkormányzat szervezésében megtartott eseményen. Gratulálok a szervezőknek és a 
fellépőknek. Egy élmény volt meghallgatni az előadásukat. Köszönöm nekik. 

- 2012.10.24.: A Kiss J. utca középső szakszán sikerrel átfúrtuk az út alatt az átvezetést. Ez 
által összeköttetésbe került a település legmélyebben fekvő pontja a Pitvaros-
Csanádalberti csatornával. 

- 2012.10.24.: Szuda Zoltán és a TIMA VGT mérnökei által bejártuk a Natura 2000-es 
területünket (legelő és kistó környéke). A tulajdoni lapok és térképek átvizsgálásakor 
furcsaságokra lettünk figyelmesek, amit a földhivatalok hiányosságaira vezethetünk vissza. 
Ezen eltéréseket próbáljuk korrigáltatni a hatóságokkal. 

- 2012.10.24.: A Szlovák Nemzetiségi Önkormányzat testületi ülésére voltam hivatalos. 
Elsősorban a szlovák nyelv oktatásáról volt szó. 

- 2012.10.29.: A kerékpáros pályázattal kapcsolatban olyan információkhoz jutottunk, 
miszerint az önerő biztosításában megnyílt egy pályázati lehetőség, mely kapcsán több 
mint 400.000 Ft-ot tudunk pályázati önerőbe biztosítani. „Az EU Önerő Alap 
felhasználásának részletes szabályait a 285/2012 (X.9.) kormányrendelet tartalmazza. Az 
Önerő Alap célja, hogy vissza nem térítendő vagy kamatmentes visszatérítendő 
költségvetési támogatást nyújtson a közszférában az Európai Regionális Fejlesztési Alapból 
vagy a Kohéziós Alapból finanszírozott fejlesztésekhez szükséges önrész kifizetéséhez.” 

- A nyilvános könyvtári ellátásról és közművelődésről szóló 1997. évi CXL. törvény 
módosításáról szóló T/8165. sz. törvényjavaslat október 8-ai elfogadásával olyan helyzetbe 
került Önkormányzatunk, hogy át kell szerveznünk 2013. 01.01-el a meglévő ellátási 
rendszerünket. A jelenlegi ellátó a Makói Kistérségi Társulás keretében működik, amely ez 
év végén megszűnik. A fenti okok miatt megkezdtük a tárgyalást a Szegedi Somogyi 
Könyvtárral. 

- 2012.10.30.: Az élelmiszersegély szállítmány a mai napon megérkezett. Kiosztása november 
közepén lesz a testületi határozat alapján. 

- 2012.10.31.: A Szegedi Kormányhivatalban voltunk aláírni a járási hivatalok kialakítása 
miatti együttműködési megállapodást. B. Nagy László kormánymegbízott úr meghívására a 
járási megállapodás ünnepélyes aláírására délután érkeztünk Körjegyző Úrral közösen. 

- 2012.11.06.: Makón a kistérségi társulás rendkívüli ülésén vettem részt, ahol az 
ivóvízminőség-javító pályázatról, az arzénmentesítésről és a közművagyonról egyeztettünk. 

- 2012.11.06.: Makón a munkaügyi központban aláírtam az új kazánprogram támogatási 
szerződését. Ez alapján január elejétől 2 fő közfoglalkoztatású alkalmazott 10 hónapos 
bérköltségét 100%-ban támogatja a program, valamint az Óvoda kazánbeépítésével 
kapcsolatos költségeket. A program megvalósításának határideje december 15. 

- 2012.11.07.: DAREH társulási ülésén, Orosházán elfogadtuk a pályázat benyújtásához 
szükséges RMT-t és cba számítást. Sajnos pár kisebb település jelezte a kilépési szándékát 
és emiatt november közepére tolódik a pályázat beadása. 
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- 2012.11.12.: Az ÁNTSZ vizsgálatot tartott a településen. Jegyzőkönyv készült a temető 
állapotáról és a hiányosságokról. Az elmaradások elhanyagolhatóak és hamarosan pótlásra 
kerülnek. 

- 2012.11.12.: Tájékoztatást kértem a Településtisztasági KFT gazdasági vezetőjétől, hogy a 
január elsejét követő időszakban várhatóak-e változások a hulladékszállítási szabályokban. 
A szóbeli tájékoztatás alapján a jelenlegi szerződésünk teljes mértékben megfelel a 
jelenlegi és várhatóan a 2013-as szabályzóknak is. 

- 2012.11.15.: Az áramszolgáltatóktól kapott árajánlatok összehasonlítása és további 
alkudozás után megkötöttük a jelenlegi szolgáltatónkkal a jövő évi villamos energia 
szolgáltatási szerződést. Sajnos az idei évben kialkudott árajánlatot nem tudja tartani a 
szolgáltató a nagymértékű és hosszú idejű számlatartozásaink miatt, de így is sikerült 
alkudni. Ígéretük szerint 2014-ben újra tudnak jelentős kedvezményt biztosítani, 
amennyiben időben rendezzük a számlatartozásainkat. 

- 2012.11.16.: Az iskolában megrendezett Mindentudás Egyeteme előadáson voltam, ahol 
nagy örömömre négy volt Pitvaroson végzett diák tartott előadást. Jó volt látni, hogy a 
szakmájukat milyen odaadással tanulják és, hogy nem felejtették el, hogy hol kezdték 
tanulmányaikat. 

- 2012.11.21.: A Szlovák Nemzetiségi Önkormányzat közmeghallgatásán vettem részt. 

- 2012.11.22.: Makón a mikrotérségi vezetők ülésén vettem részt. Tájékoztatást kaptunk a 
Makói kórház átalakításáról, valamint a fürdő által tervezett térségi kedvezményekről. A 
Kistérségi Társulás fenntartását érdemes megfontolni, mert a belső ellenőrzés és az orvosi 
ügyelet üzemeltetése továbbra is ilyen formában a leghatékonyabb. 

- 2012.11.22.: A tájház műszaki átadásán voltam jelen. Készítettünk fényképeket, melyeket a 
település honlapján mindenki meg tud tekinteni. 

- 2012.11.23.: A Makói kórházban tartott államtitkári tájékoztatón vettem részt, majd ezt 
követően a polgármesteri egyeztetésen. Dr. Szócska Miklós az egészségügy átalakításának 
szakértője, a Nemzeti Erőforrás Minisztérium egészségügyért felelős államtitkára által 
elmondottak szerint nem lesz az egészségügyi szolgáltatásokat érintően jelentős átalakítás 
a Makói kistérségben. Megnyugtató választ kaptunk arra, hogy a Pitvarosi embereknek sem 
kell abban gondolkozni, hogy csak Hódmezővásárhelyen kaphatnak majd egészségügyi 
ellátást. A megbeszélésünk közvetlen következménye, hogy módosítják a szóhasználatot a 
Makói kórház átalakításáról szóló határozatban, és ezen túl tagkórházként fog működni a 
Hódmezővásárhelyi kórház mellett közös gazdasági struktúrában, de elkülöníthető 
egészségügyi szolgáltatásokkal. Ígéretet kaptunk, hogy a Makói kórház nevének megőrzése 
és az ezzel járó érzelmi hatásokra figyelemmel lesznek. 

- 2012.11.26.: A sportkör vezetőjével egyeztettem egy pályázati segítségnyújtásról. Ezt 
követően a folyamatban lévő pályázati kivitelezéseknél ellenőriztem a munkafolyamatokat. 

- 2012.11.27.: A november 22-én megtartott testületi ülésen elfogadott testületi 
határozatok végrehajtásán dolgoztam, hogy a november végi pályázati beadási határidőket 
a pályázó civil szervezetek tartani tudják. 

- 2012.11.28.: Csanádpalotán a társulások jövőjéről tartottunk egy kis egyeztetést az érintett 
települések polgármestereivel és jegyzőivel. A szociális társulás további fenntartásáról 
beszéltünk a legtöbbet. Itt elhangzott, hogy a gesztor Csanádpalotai önkormányzat 2013-as 
költségvetési évben be kíván vezetni egy adminisztrációs költséget, mellyel a gesztor 
önkormányzat plusz feladataival járó költségeket kívánják finanszírozni. Én személy szerint 
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megértem ezt a felvetést, de elmondtam ott is, hogy szeretném, ha figyelembe vennék a 
társulás tagjai, hogy a jelenlegi határozataink alapján a pitvarosi ellátásban csak 
bérköltségek keletkeznek az üzemeltetés során, így a számlafizetéssel és egyéb költségek 
finanszírozásával járó adminisztrációs költségek is megszűnnek. 

- 2012.11.29.: Makón a Többcélú Társulási ülésen a társulás jövőjéről és jövő évi 
feladatellátásról egyeztettünk. A polgármesterek többsége kifejezte szándékát a társulás 
fenntartása és a közös feladatellátás mellett. (Belső ellenőr alkalmazása, Orvosi ügyelet 
fenntartása) 

- 2012.11.29.: Pitvarosi közmeghallgatáson vettem részt, majd a testületi ülést vezettem le. 

- 2012.12.03.: A Tankerület vezetőjével, Farkas Évával és leendő kollégáival folytattam 
egyeztető tárgyalást. Szóba hoztam a sportcsarnok üzemeltetésének költségeit és annak 
esetleges költségmegosztására vonatkozó megállapodás tervezetet. Égetően sürgős 
feladatnak minősítették az oktatási társulás átalakításával járó feladatokat és a leltározást 
(Ovinak OM azonosító igénylése, Óvodai igazgató kiválasztása, stb.). Elhangzott, hogy az 
oktatási társulás továbbra is fennmaradhat, de csak az Óvodák és bölcsőde társulásával. 

- 2012.12.05.: A Makói Munkaügyi központban a 2013-as évire tervezett START-közmunka 
pályázatok elbírálásán voltam. A Cződör Attila műszaki főtanácsos és Körömi Tamás 
önkéntes segítő által elkészített pályázatok közül mind a négy nyert. Ez nagy dolog, hiszen 
az előzetes információk alapján minden település kettő, maximum három pályázatot 
adhatott be. Szerencsére a kollégát munkájának hála több mint 92 millió forint értékben 
várhatjuk a 4 pályázat megvalósulását, melynek részeként 24 millió Ft közvetlen költséget 
számolhatunk el. Ezek között van egy traktor, eke, pótkocsi, aszfaltozáshoz szükséges 
anyag, fűtőbrikett előállító gép, munkaruhák és kéziszerszámok, valamint a 
belvízvédekezéshez szükséges anyagok költsége. 

- 2012.12.06.: Többcélú társulási ülésen vettem rész, ahol az egészségügyet érintő 
átalakításokról kaphattunk első kézből tájékoztatást, majd a tankerületi vezető is informált 
bennünket a határidős feladataink részleteiről. Makón a kórház megmarad. Ez talán a 
legfontosabb, de részleteiben nézve azért lesz átalakulás. Első sorban a finanszírozási oldal 
és nem az ellátási oldal változik, tehát a jelenlegi ellátásban a betegek és hozzátartozóik 
nem vesznek észre sokat. 

- 2012.12.06.: A Csanádalberti Önkormányzat közmeghallgatására voltam hivatalos. 

- 2012.12.07.: A délutáni Mikulásfutást követően Makón vendégeskedtem a Vöröskereszt 
által megszervezett véradóünnepségen. Több Pitvarosi véradó is kapott kitüntetést a 
sokszoros véradásért. Én nagyon fontos dolognak tartom, ezért ezután is nagy 
elszántsággal fogom segíteni a véradás szervezért Pitvaroson. 

- 2012.12.09.: A közlekedési káoszt okozó hóhelyzet megoldásán dolgozunk. A 
közfoglalkoztatottak a hótervnek megfelelően letakarították a közintézmények és gyalogos 
átkelők, vasúti peron és buszmegállók környékét. A katasztrófavédelemmel folyamatos 
egyeztetésben sikerült elérni, hogy vasárnap délutánra minden irányban járhatóak 
legyenek az útszakaszok. A közútkezelő gépeinek hiányában a Négy-határ 99 Kft. 
segítségével próbáltuk a belterületen járhatóvá tenni az utakat. Számomra nagyon 
felháborító volt, hogy a közútkezelő nem biztosított napközben hóeltakarítást az általa 
karbantartott útszakaszokon és így Makó irányából megbénult a közlekedés. Többen 
rekedtek a makói buszpályaudvaron, mert a buszok sem jártak. Ezen véleményemet a 
védelmi bizottsági ülésen is el fogom mondani. 
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- 2012.12.10.: A Nyugdíjas Klub találkozóján köszöntöttem a klub tagjait karácsony 
alkalmából. A nap többi része az intézményi átadás és a konszolidációval kapcsolatos 
adatszolgáltatás elkészítése tette ki. 

- 2012.12.11.: Munkavédelmi ellenőrzésen estünk át, mely nem állapított meg 
szabálytalanságot, de felhívta a figyelmünket néhány veszélyhelyzetre. Ezen információk 
alapján aktualizálni fogjuk a munkavédelmi előírásokat és a 2013 évi beszerzéseknél már az 
új szabályoknak megfelelően vásárolunk munkavédelmi felszereléseket. 

- 2012.12.11.: Az önkormányzat számláján összesen 13.000 Ft összeg maradt, ezáltal a 
közfoglalkoztatottak bérfizetése is veszélybe került. Ennél szigorúbb kifizetési 
moratóriummal már nem lehet biztosítani az önkormányzat szabályos kifizetését, de így 
teljesen ellehetetlenült az önkormányzat. Felkérem a képviselőtársaimat, hogy a következő 
évi költségvetés tervezésekor vegyék figyelembe a nehéz anyagi helyzetünket és 
javaslataikkal a fizetőképesség megőrzésére koncentráljanak! 

- 2012.12.12.: Makón: A munkaügyi központban leadtam a pályázatok elszámolását és a 
következő évi pályázatok kért módosítását. Az önkormányzat nevében vittem egy kis 
prezentációt a mezőgazdasági mintaprogramban termelt terményekből. – A járási hivatalok 
felállításával kapcsolatos ingatlanbejegyzéshez szükséges aláírási címpéldányt igényeltem. 
– A védelmi bizottság ülésén az aktuális hóhelyzet miatt kialakult közlekedési káosz miatt 
kértem szót. Nagyon sajnálatosnak tartom az idei hozzáállását a Közútkezelő kht-nak. A 
februári hóviszonyokat kellően és időben tudták kezelni, de a mostani 15 cm-es hó a 
katasztrófavédelem és a rendőrség segítsége mellett is meghaladta a 
munkateljesítményüket, amit szóvá is tettem. – Az ivóvízminőség-javító társulási ülésen a a 
pályáztatási kényelmetlenségekről kaptunk némi tájékoztatást.  

- 2012.12.12.: A körjegyzőségi közös testületi ülésen vettem részt Nagyéren, majd ezt 
követően elkezdtem a napi munkámat. 

- 2012.12.13.: Hódmezővásárhelyen az önkormányzati adósságkonszolidáció folyamatáról 
kaptunk technikai információkat. A tájékoztató részeként elhangzott, hogy az 5000 fő alatti 
települések esetében minden adósságot átvállal az állam, mint konszolidációt végző szerv. 
A folyószámla-hitelkeretét már konszolidálták és egyben felhívták a figyelmünket, hogy 
további hiteleket csak és kizárólag éven belül lehet felvenni, tehát év végén mindig vissza 
kell fizetni a hitelt. Ezzel csak az a gond, hogy további 10 milliós nagyságrendű kifizetetlen 
számlánk van. Erre irányuló kérdésemre azt a választ kaptam, hogy jövő héten lesz az 
ÖNHIKI pályázat elbírálva. 

- 2012.12.14.: A Makó-Rákosi útszakaszon lévő hóátfúvások miatt ismételten szóltam a 
katasztrófavédelemnek, akik haladéktalanul felszólították a közútkezelőt, hogy küldjék ki a 
hótolót és tegyék járhatóvá az útszakaszt két sávon. 

- 2012.02.14.: A körjegyzőségi és egyéb közigazgatási átszervezések miatti munkaerőigény 
csökkenés és a finanszírozási nehézségek okán több jelenlegi alkalmazottal is beszéltem, 
hogy január elsejét követően csökkentett munkaidőben hozzá tartozó bérért tudjuk csak 
foglalkoztatni. A jelenlegi keretlétszámok már régóta nincsenek feltöltve, de már a jelenlegi 
állapotot sem tudjuk financiálisan fenntartani. Nem javaslom a keretlétszámok 
csökkentését, mert így bármikor van lehetőség a helyzetnek megfelelően feltölteni az 
álláshelyeket. 

- 2012.12.15.: Az adósságkonszolidációhoz szükséges adatgyűjtést végezték kollégáim, amíg 
én az ismételten kialakult hóhelyzet miatt szerveztem a védekezést. A Mezőhegyesi út 
végén a további hóátfúvás elkerülése végett raklapokat állítottunk fel. 
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- 2012.12.15.: A sokat várt KEOP-4.2.0/A jelű pályázatunkat elbírálták és támogatásra 
érdemesnek értékelték. A pályázattal kapcsolatos információk az előterjesztésben és 
csatolt dokumentációkban megtalálható. 

- 2012.12.17.: Az adósságkonszolidáció miatt szükséges dokumentumokért mentem az OTP 
Szegedi kirendeltségére, hogy ott aláírjam az igazolásokat. 

 

 

Véleményem a 2012. december 12-én megtartott közös testületi ülésen elhangzottakról: 

 
Nagyon meglepődtem a 2012. december 12-én Nagyéren, hogy egyes pitvarosi képviselő-testületi tagoktól 

hallottaktól, miszerint labilis és néhol szabálytalankodó a fizetőképessége a Pitvarosi Önkormányzatnak. 

Mivel én vagyok az utalványozó, munkakörömnél fogva, ezért ezt a kijelentést felém irányulónak veszem, és 

egyben visszautasítom. 

Mindezt azért, mert a 2012. évi költségvetés tervezésekor nem voltam jelen és nem volt beleszólásom. A 

képviselőtestület tagjai előkészítettétek és elfogadták a költségvetést, ami több mint 41 milliós forráshiányt 

tartalmaz. A nyilvánosság előtt pedig azt taglaltátok, hogy Én nem fizettem ki időben a béreket. Már 

bocsánat, de áruljátok már el, hogy a hiányt kinek is kellene előteremteni? Én a lehető legtöbbet 

megtettem. A májusi választást követő adósságállomány alig növekedett mindezt úgy, hogy a pályázatok 

önereje ki lett fizetve. Akkor milyen alapon is állítja bárki, hogy rosszul csinálom a dolgomat? 

Kérlek, indokoljátok meg, mert nem értem ezt a hozzáállást! Ha logikusan és a valós adatok alapján 

megindokolja valaki, akkor elfogadom, sőt még bocsánatot is kérek a település nyilvánossága előtt. 

Azonban ha ezt nem tudja senki sem prezentálni, akkor kérlek benneteket, tegyetek eleget a saját és 

képviselőtársaink vágyainak, miszerint össze kell fognunk a település érdekében és vállvetve dolgoznunk. 

 

Bár még nem tettem ilyet, de én is tudnék vagdalózni és hazugságokkal tűzdelt sértegetések áradatával 

támadni akár képviselőket is, de nem célom. Ezért kérek minden képviselőt, hogy a tények alapján és 

kellően informálódva tegyen visszavonhatatlan hatású kijelentéseket, mert komolyan gondolom, hogy 

Pitvaros jelenéért és jövőjéért dolgozom. Szerintem már kellőképpen bebizonyítottam, hogy nem rettenek 

meg még a munkáltatóimtól sem, ha a falu sorsa a tét. 

A 2012. évi költségvetés itt elérhető: 

www.pitvaros.hu/?module=news&action=getfile&aid=5722 

vagy a google keresőbe írd be: pitvaros költségvetés 

További érdekességek: 

2011. évi CLXXXIX. törvény: 

111. § (4) A költségvetési rendeletben működési hiány nem tervezhető. 
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115. § (1) A helyi önkormányzat gazdálkodásának biztonságáért a képviselő-testület, a gazdálkodás 

szabályszerűségéért a polgármester felelős. 

 

Néhány gazdálkodási tényadat (a Közigazgatási Hivatal képviselője által jegyzőkönyvben hitelesítve) 

 

Átadás-átvételi jegyzőkönyvből Január 27. Május 21. 

költségvetési elszámolás egyenlege 14.528.480 -22.933.340 

minuszoló felhalmozásra kapott tételek -29.943.000 -5.883.000 

önkormányzat fennálló követelése 4.060.000 1.063.000 

összesítve -11.354.520 -27.753.340 

 

Az átadás-átvételi jegyzőkönyvben nem szerepel a kifizetetlen számlák összege, ezért most itt 
adom meg, hogy 2011 év végén minden számla ki volt fizetve. A 2012. I. negyedéves mérleg idején 
5.438.000 Ft, míg a 2012. II. negyedéves mérleg idején 10.006.000 Ft kifizetetlen számla 
sorakozott az önkormányzat asztalán. A III. negyedév végén a szállítói tartozásunk lecsökkent 
5.128.000 Ft-ra. Jelenleg közel 10 millió Ft a tartozásállományunk beszállítóink felé. 

Egy kis érdekesség az átláthatóság kedvéért. A december elején kapott normatíva 6,3 mFt volt. 
Ebből az oktatási intézményünk részére átadtunk 5,2 mFt-ot és kifizettük a béreket további 900 
eFt-ból. A fennmaradt 200.000 Ft-ot tudtuk számlafizetésre költeni, magyarán ebből lehet 

gazdálkodni. 

Az adósságkonszolidáció előtti állapot szerint a 24.000.000 Ft-os hitelkeret ki volt használva és a 
kifizetetlen számlák összege meghaladta a 10.000.000 Ft-ot. A fenti megkérdőjelezhetetlen 
számtani tényadatok alapján kijelenthető, hogy május végétől december 11-éig 
(adósságkonszolidáció előtti záró egyenleg dátuma) minimális összeggel romlott az Önkormányzat 
anyagi helyzete. 

Remélem, mindenki levonja a megfelelő következtetéseket és az előttünk álló építő munkára tud 
koncentrálni! 

 
Pitvaros, 2012. december 17. 

 Radó Tibor 
 polgármester 


